

ВЕСТНИК
ТОМСКОГО
ГОСУДАРСТВЕННОГО
УНИВЕРСИТЕТА

ИСТОРИЯ

TOMSK STATE UNIVERSITY JOURNAL OF HISTORY

Научный журнал

2016

№ 4 (42)

Свидетельство о регистрации средства массовой информации:
ПИ № ФС77-29498 от 27 сентября 2007 г.

Международный стандартный номер сериального издания (ISSN 1998-8613).

Подписной индекс 44014 в объединённом каталоге «Пресса России».

Журнал входит в «Перечень рецензируемых научных изданий, в которых должны быть опубликованы основные научные результаты диссертаций на соискание ученой степени кандидата наук, на соискание ученой степени доктора наук» Высшей аттестационной комиссии при Министерстве образования и науки Российской Федерации



**РЕДАКЦИОННЫЙ СОВЕТ НАУЧНОГО ЖУРНАЛА
«ВЕСТНИК ТОМСКОГО ГОСУДАРСТВЕННОГО
УНИВЕРСИТЕТА. ИСТОРИЯ»**

Галажинский Эдуард Владимирович, д-р психол. наук, проф., ректор Томского государственного университета; **Даишпен Владимир Григорьевич**, д-р ист. наук, проф., зав. кафедрой всеобщей истории Сибирского федерального университета (Красноярск); **Иванова Наталья Анатольевна**, д-р ист. наук, главный научный сотрудник Института Российской истории РАН (Москва); **Кiryushin Юрий Федорович**, д-р ист. наук, проф., президент Алтайского гос. университета (Барнаул); **Красильников Сергей Александрович**, д-р ист. наук, проф., зав. кафедрой отечественной истории Новосибирского государственного университета; **Лузин Сергей Геннадиевич**, д-р ист. наук, проф., зам. директора Института Дальнего Востока РАН; **Мерлин Од**, д-р политической истории, проф. Свободного университета Брюсселя (Бельгия); **Саква Ричард**, PhD, проф. Кентского университета (г. Кентербери, Соединенное королевство Великобритании и Северной Ирландии); **Функ Дмитрий Анатольевич**, д-р ист. наук, проф., зав. кафедрой этнологии Московского государственного университета; **Ермекбай Жарас Акишевич**, д-р ист. наук, проф. кафедры социально-гуманитарных дисциплин Казахстанского филиала МГУ (Астана); **Суляк Сергей Георгиевич**, канд. ист. наук, гл. ред. международного исторического журнала «Русин», президент общественной организации «Русь» (Молдавия)

**НАУЧНАЯ РЕДАКЦИЯ ЖУРНАЛА
«ВЕСТНИК ТОМСКОГО ГОСУДАРСТВЕННОГО
УНИВЕРСИТЕТА. ИСТОРИЯ»**

Зиновьев Василий Павлович, председатель научной редакции, д-р ист. наук, проф., зав. кафедрой отечественной истории, декан исторического факультета; **Румянцев Петр Петрович**, ответственный секретарь, канд. ист. наук, доцент; **Кулемзин Владислав Михайлович**, д-р ист. наук, проф.; **Ларьков Николай Семёнович**, д-р ист. наук, проф., зав. кафедрой истории и документоведения; **Румянцев Владимир Петрович**, д-р ист. наук, проф., зав. кафедрой новой, новейшей истории и международных отношений; **Тимошенко Алексей Георгиевич**, канд. ист. наук, доцент, зав. кафедрой мировой политики; **Фоминых Сергей Фёдорович**, д-р ист. наук, проф., зав. кафедрой современной отечественной истории; **Харусь Ольга Анатольевна**, д-р ист. наук, проф.; **Черняк Эдуард Исаакович**, д-р ист. наук, проф., директор института искусств и культуры ТГУ; **Чиндина Людмила Александровна**, д-р ист. наук, проф.; **Шевелев Дмитрий Николаевич**, д-р ист. наук, проф., зав. кафедрой истории Древнего мира, Средних веков и методологии истории; **Шерстова Людмила Ивановна**, д-р ист. наук, проф.; **Шиловский Михаил Викторович**, д-р ист. наук, проф., зав. кафедрой истории России Новосибирского государственного университета

РЕДАКЦИОННАЯ КОЛЛЕГИЯ НОМЕРА

Беляев Леонид Андреевич, д-р ист. наук, проф., зав. отделом Института археологии РАН, гл. ред. журнала «Российская археология» (г. Москва); **Бобров Владимир Васильевич**, д-р ист. наук, проф., зав. кафедрой Кемеровского государственного университета; **Молодин Вячеслав Иванович**, академик РАН, д-р ист. наук, проф., зам. директора Института археологии и этнографии СО РАН (г. Новосибирск); **Ольшевски Войцех**, д-р ист. наук, проф. Университета Николая Коперника (г. Торунь, Польша); **Рындина Ольга Михайловна**, д-р ист. наук, проф. ТГУ; **Савинов Дмитрий Глебович**, д-р ист. наук, проф. Санкт-Петербургского государственного университета; **Чёрная Мария Петровна**, д-р ист. наук, проф. ТГУ (отв. ред.); **Чёрная Людмила Викторовна**, лаборант ТГУ (тех. секретарь); **Чиндина Людмила Александровна**, д-р ист. наук, проф. ТГУ; **Шерстова Людмила Ивановна**, д-р ист. наук, проф. ТГУ

Номер подготовлен при финансовой поддержке Томского государственного университета и частичной финансовой поддержке Российского гуманитарного научного фонда

**EDITORIAL BOARD OF THE
“JOURNAL OF TOMSK STATE UNIVERSITY.
HISTORY”**

Galazhinsky Eduard V., Dr. of Psychology, Professor, Rector of Tomsk State University; **Datsyshen Vladimir G.**, Dr. of History, Professor, Head of the Department of World History, Siberian Federal University (Krasnoyarsk); **Ivanova Natalia A.**, Dr. of History, Senior Researcher, Institute of Russian History of the Russian Academy of Sciences (Moscow); **Kiryushin Yuriy F.**, Dr. of History, Professor, President of Altai State University (Barnaul); **Krasilnikov Sergey A.**, Dr. of History, Professor, Head of the Department of Russian History, Novosibirsk State University; **Luzyanin Sergey G.**, Dr. of History, Professor, Deputy Director, Institute of Far Eastern Studies of the Russian Academy of Sciences; **Merlin Aude**, PhD (History), Professor of the Free University of Brussels (Belgium); **Sakwa Richard**, PhD (History), Professor of the University of Kent at Canterbury (Great Britain); **Funk Dmitry A.**, Dr. of History, Professor, Head of the Department of Ethnology of Moscow State University; **Ermekbay Zharas A.** Dr. of History, Professor of Department of social and humanitarian disciplines of Kazakhstan Moscow State University branch (Astana); **Sulyak Sergey Georgiyevich**, PhD of History, editor-in-chief of the international historical magazine «Rusin», president of public organization «Rus» (Moldova)

**ACADEMIC EDITORIAL BOARD OF THE
“JOURNAL OF TOMSK STATE UNIVERSITY.
HISTORY”**

Zinoviev Vasily P., Chairman of the Academic Editorial Board, Dr. of History, Professor, Head of the Department of Russian History, Dean of the Faculty of History; **Rumyantsev Peter P.**, Executive Editor, PhD (History), Associate Professor of the Department of Russian History; **Kulemzin Vladislav M.**, Dr. of History, Professor, Professor of the Faculty of History; **Larkov Nikolay S.**, Dr. of History, Professor, Head of the Department of History and Documentation Studies; **Rumyantsev Vladimir P.**, Dr. of History, Professor, Head of the Department of Modern and Contemporary History and International Relations; **Timoshenko Aleksey G.**, PhD (History), Associate Professor, Head of the Department of World Politics; **Fominykh Sergey F.**, Dr. of History, Professor, Head of the Department of Modern Russian History; **Kharus Olga A.**, Dr. of History, Professor of the Faculty of History; **Chernyak Eduard I.**, Dr. of History, Professor, Head of the Department of Museum Studies, Cultural and Natural Heritage, Director of the Institute of Art and Culture; **Chindina Lyudmila A.**, Dr. of History, Professor, Professor of the Faculty of History; **Shevelyov Dmitry N.**, Dr. of History, Professor, Head of the Department of Ancient and Medieval History and Methodology of History; **Sherstova Lyudmila I.**, Dr. of History, Professor; **Shilovsky Mikhail V.**, Dr. of History, Professor, Head of the Department of Russian History, Novosibirsk State University

EDITORIAL BOARD OF THE ISSUE OF THE JOURNAL

Belyaev Leonid A. Dr. of History, Professor, Institute of Archaeology of the Russian Academy of Sciences (Moscow, Russia); **Bobrov Vladimir V.**, Dr. of History, Professor, Kemerovo State University (Kemerovo, Russia); **Molodin Vyacheslav I.**, Academic of RAS, Dr. of History, Professor, Institute of Archaeology and Ethnography of the Siberian Branch, Russian Academy of Science (Novosibirsk, Russia); **Olszewski Wojciech**, Dr. Hab., Professor, Nicolaus Copernicus University in Toruń (Toruń, Poland); **Ryndina Olga M.**, Dr. of History, Professor, TSU; **Savinov Dmitry G.**, Dr. of History, Professor, Sankt-Peterburg State University (Sankt-Peterburg, Russia); **Chernaya Maria P.**, Dr. of History, Professor, TSU (Executive Editor); **Chernaya Lyudmila V.**, TSU (Technical editor); **Chindina Lyudmila A.**, Dr. of History, Professor, TSU; **Sherstova Lyudmila I.**, Dr. of History, Professor, TSU

СОДЕРЖАНИЕ

**МАТЕРИАЛЫ XVII МЕЖДУНАРОДНОЙ
ЗАПАДНОСИБИРСКОЙ АРХЕОЛОГО-
ЭТНОГРАФИЧЕСКОЙ КОНФЕРЕНЦИИ
«ВОСТОК И ЗАПАД: ПРОБЛЕМЫ
СИНХРОНИЗАЦИИ ЭТНОКУЛЬТУРНЫХ
ВЗАИМОДЕЙСТВИЙ»**

Пленарные доклады

Китова Л.Ю., Чиндина Л.А. В.Н. Чернецов: путь в науку и методолого-методическое наследие	5
Герасимова М.М., Великанова М.С. Основные вехи жизненного и творческого пути Г.Ф. Дебеца	12
Крюкова Е.А. Лингвистическая школа А.П. Дульзона: от описательной лингвистики к междисциплинарным исследованиям	18
Молодин В.И. Направления миграционных потоков в эпоху ранней – развитой бронзы. Барабинская лесостепь (по данным археологии, антропологии и палеогенетики)	22
Савинов Д.Г. Археологические формы «тюркизации» населения Западной Сибири в историческом контексте	27
Бобров В.В. Тенденция историко-культурных процессов в лесостепи Западной Сибири	32
Яблонский Л.Т. Что такое скифский мир?	37
Беляев Л.А. Средневековые вестернизации и ориентальный вектор развития Руси: археологические версии	39
Чёрная М.П. Европейский компонент в этнокультурном диалоге сибирского сообщества: археолого-исторический контекст	46
Баранова С.И. К вопросу о генезисе московского средневекового изразца	53
Головнёв А.В. Этнокультурный потенциал и полиэтничность (российский ракурс)	61
Шерстова Л.И. Значение этнонимов в структурировании «кочевых империй» Евразии	68
Октябрьская И.В., Самушкина Е.В. Этнокультурный ренессанс в современной Сибири: общая характеристика и региональный опыт (на примере Республики Алтай и Республики Хакасия)	73
Ольшевски В. Историко-культурный контекст отношения поляков к жителям Сибири	80
Багашев А.Н. Межгрупповая изменчивость краниологических особенностей северных самодийцев и кетов	86

**ЭТНОКУЛЬТУРНОЕ ВЗАИМОДЕЙСТВИЕ
НАСЕЛЕНИЯ ЗАПАДНОЙ СИБИРИ
И СОПРЕДЕЛЬНЫХ ТЕРРИТОРИЙ
В КОНТЕКСТЕ ЕВРАЗИЙСКИХ ТРАДИЦИЙ.
НЕОЛИТ – РАННИЙ ЖЕЛЕЗНЫЙ ВЕК**

Макаров Н.П. Красноярско-Канская лесостепь в диалоге культур неолита и бронзового века Западной и Восточной Сибири	94
Васильев Е.А. Транскультурные традиции Северо-Западной Сибири в эпохи неолита и раннего металла	98
Ковтун И.В. Клинковое оружие сейминско-турбинских группировок	103
Бобров В.В., Марочкин А.Г. Крохалева культура ранней бронзы на территории Кузнецкой котловины (специфика материального комплекса и хронология)	108

CONTENTS

**PAPERS OF THE XVIIITH INTERNATIONAL
WESTERN SIBERIAN ARCHAEOLOGICAL
AND ETHNOGRAPHIC CONFERENCE“THE EAST
AND THE WEST: THE PROBLEMS OF ETHNIC
AND CULTURAL INTERACTIONS’
SYNCHRONIZATION”**

Plenary reports

Kitova L.Yu., Chindina L.A. V.N. Chernetsov: the Way to Science and Methodological and Methodical Heritage	5
Gerasimova M.M., Velikanova M.S. The main stages of life and creativity of George Debets	12
Kryukova E.A. Linguistic school by A.P. Dulzon: from descriptive linguistics to interdisciplinary studies	18
Molodin V.I. The directions of migration flows during an era early and the developed bronze. Baraba forest-steppe (according to archeology, anthropology and paleogenetics)	22
Savinov D.G. Archaeological forms of ‘turbization’ of Western Siberia’s population in a historical context	27
Bobrov V.V. Historical and Cultural Processes Trend in Forest-Steppe of Western Siberia	32
Yablonskiy L.T. What is the Scythian World?	37
Belyaev L.A. Medieval Westernizations in Russia and the Oriental factor: an archaeological approach	39
Chernaya M.P. The European Component in the Ethnic and Cultural Dialog of Siberian Society: The Archaeological and Historical Context	46
Baranova S.I. Study on the Genesis of the Moscow Medieval Ceramic Tiles	53
Golovnev A.V. Ethno-cultural potential and multi-ethnicity (Russian dimension)	61
Sherstova L.I. The significance of ethnonyms in the structuring of Eurasian ‘nomadic empires’	68
Oktyabrskaya I.V., Samushkina E.V. Ethnic-Cultural Renaissance in Siberia Nowadays: General Description and Regional Specificities (On the Materials from Altai and Khakassia Republics)	73
Olszewski W. Historical and cultural contexts of Poles’ attitudes towards the inhabitants of Siberia	80
Bagashev A.N. Intergroup variability of cranial special features of the Northern Samoyeds and Kets	86

**ETHNIC AND CULTURAL INTERACTIONS OF
WESTERN SIBERIA’ AND NEIGHBOURING
TERRITORIES’ POPULATION IN THE CONTEXT
OF THE EUROASIAN TRADITIONS. THE
NEOLITHIC – THE EARLY IRON AGE**

Makarov N.P. The Krasnoyarsk and Kansk forest steppe and its place in the cultural dialogue of Neolithic Period and Bronze Age in Western and Eastern Siberia	94
Vasilev E.A. Transcultural traditions of North-West Siberia in Neolithic and Early Bronze Age	98
Kovtun I.V. Bladed Weapon of Seymino-Turbino Groups	103
Bobrov V.V., Marochkin A.G. Early Bronze Age Krokhalievo Culture on the Territory on Kuznetsk Depression (Material Complex and Chronology Specifics)	108

Коробейников И.Н. Хронология и культурная принадлежность памятников эпохи раннего металла Нижнего Приобья 113

Тишкин А.А. Новые находки «оленных» камней в Монголии с изображением панциря и меча 117

Тишкин А.А., Фролов Я.В. Проушные металлические топоры Обь-Иртышского междуречья: тенденции изменений форм в конце эпохи бронзы и начале раннего железного века 124

Герман П.В. Тагарский склеп с изделиями из золотой фольги в Мариинской лесостепи (материалы раскопок 1969 г.) 129

Бородовский А.П. К вопросу о позднеримском «импорте» и его репликах на территории Верхней Оби 134

Матвеева Н.П., Алиева Т.А. Башни в фортификационном строительстве раннего железного века (саргатская культура) 141

Плетнёва Л.М. Бронзовые «скифские» котлы из с. Держинское (Томская область) 144

Панкратова Л.В. Ажурная орнитоморфная металлопластика Кулайского и Саровского святилищ: к проблеме генезиса кулайского стиля 150

Рыбаков Д.Ю. Статистический анализ керамического комплекса городища Тимирязево III и его культурно-хронологический контекст 157

Korobeynikov I.N. Chronology and cultural association of archaeological sites in early metal age of the Lower Ob 113

Tishkin A.A. New Findings of “Deer” Stones in Mongolia Depicting an Armor and a Sword 117

Tishkin A.A., Frolov Ya.V. Eyed Axes of the Ob-Irtysh Interfluvium: Trends of Changing Forms of the Late Bronze Age and Early Iron Age 124

German P.V. Tagar Burial Vault with Objects of Golden Foil in Mariinsk Forest-Steppe (materials from excavations of 1969) 129

Borodovskiy A.P. On the Late Roman "Import" and Its Replicas on the Territory of the Upper Ob Region 134

Matveeva N.P., Allilyeva T.A. The Watch-Towers of the Defensive Structures in Early Iron Age (Culture of Sargatka) 141

Pletneva L.M. Bronze “Scythian” Cauldrons from the Village of Dzerzhinskoye (Tomsk Region) 144

Pankratova L.V. Openwork ornithomorphic repoussage of Kulai and Sarovka Sacred Sites: problem of the genesis of Kulai style 150

Rybakov D.Yu. Statistical analysis of Timiryazevvo III hillfort’s pottery complex and its cultural and chronological context 157

РЕЦЕНЗИИ И НАУЧНАЯ ЖИЗНЬ

Иерусалимская С.Ю., Иерусалимский Ю.Ю. Рецензия: Сусоева Е.К. Школа в России. XVIII – начало XX вв.: власть и общество. М. : Новый хронограф, 2015. 512 с. 162

Родигина Н.Н. Рецензия: Человек в меняющемся мире. проблемы идентичности и социальной адаптации в истории и современности : сб. науч. ст. Томск : Изд-во Том. ун-та, 2015. 296 с. 164

Чиндина Л.А., Молодин В.И., Рыкун М.П., Чёрная М.П. «Всем нашим встречам разлуки, увы, суждены...». Памяти Леонида Теодоровича Яблонского (1950–2016) 167

СВЕДЕНИЯ ОБ АВТОРАХ 173

REVIEWS AND SCIENTIFIC LIFE

Ierusalimskaya S.Ju., Ierusalimskij Ju.Ju. Review : Syssoeva E.K. School in Russia. XVIII – early XX centuries: governance and society . M., 2015. 512 p. 162

Rodigina N.N. Review: Man in a Changing World. Identity and Social Adaptation in History and Modernity: Methodology, Methods and Practices of Research: collection of scientific articles. Tomsk : Tomsk University Press, 2015, 296 p. 164

Chindina L.A., Molodin V.I., Rykun M.P., Chernaya M.P. "To all our meetings of separation, alas, suzhdena ...". Leonid Teodorovich Yablonskiy's Memories (1950–2016) 167

INFORMATION ABOUT THE AUTHORS 173